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Σχέδιο ήιαν και πάει...
Τμήμα του 
ενοποιημένου 
αρχαιολογικού 
χώρου · στα 
σχέδια...

εχάσιε (για ιην ώρα ή και 
για πάνια) ιην έννοια «ενο
ποίηση αρχαιολογικών χώ
ρων». Ανιικαιασιήσιε ιην 
με ιην ιδέα ιοο καλλωπι- 

σμού ιων σχειικών χώρων, εν όψει 
μάλισια και ιων Ολυμπιακών Αγώ
νων. Εγκαιαλείψιε ιην επιθυμία ε
νός ανενόχληιου αρχαιολογικού 
περιπάιου. Συνηθίσιε σιο ενδεχόμε
νο πραγμαιοποίηοης ενός ιέιοιου 
περιπάιου υπό ...όρους, με αρκειές 
οιήσεις δηλαδή, λόγω φαναριών ή 
περιφράσεων. Αυιό είναι ιουλάχι- 
σιον ιο μήνυμα που σιέλνει ιο Κε- 
νιρικό Αρχαιολογικό Συμβούλιο.

«Η  αρχική επιθυμία και ενιολή 
ιης Πολιιείας για ιην “ενοποίηση” 
ιων αρχαιολογικών χώρων σιο επί
πεδο ιων αρχαίων και σια ίχνη ιων 
αρχαίων διαδρομών φαίνειαι όιι έ
χει προς ιο παρόν εγκαιαλειφθεί, 
αν όχι ανεπισιρεπιί καιαργηθεί και 
ως πρόθεση», αναγνωρίζειαι σιην 
έκθεση για ιη Β' φάση ιης μελέιης 
για ιη συνολική ανάδειξη ιου Κε- 
ραμεικού, μελέιη που μαζί με ιην 
άλλη για ιο Ολυμπιείο, αποιελώ- 
νιας δύο εκ ιων 6 μελειών βασικών 
αρχαιολογικών χώρων εν όψει αρ
χικά ιου μεγαλεπήβολου σχεδίου 
ιης ενοποίησης, συζηιήθηκαν οιο 
προχθεσινό συμβούλιο ιων μελών 
ιου ΚΑΣ.

«Δ εν  μπορούμε να μιλάμε για ε
νοποίηση όιαν ιην έχουμε κονιορ- 
ιοποιήσει», ήιαν ιο ακόμα σαφέσιε- 
ρο μήνυμα, που δόθηκε διά σιόμα- 
ιος ιου αρχαιολόγου Γιώργου Καβ- 
Βαδία.

Πολεοδομικες
παρεμβάσεις

Από παλιά, άλλωσιε, είχε ανα- 
γνωρισιεί όιι η ενοποίηση, αναγκα- 
σιικά, θα έπρεπε να προβλέπει πα
ρεμβάσεις σιον πολεοδομικό ισιό, 
ιτράγμα εξαιρεί ικά δύσκολο. Εκιός

από αυιό όμως, ρόλο για ιη δυσιο- 
κία, αρχικά, σιην εξέλιξη  ιου σχε
δίου ιης ενοποίησης και ιώρα για 
ιην ορισιική, όπως ιουλάχισιον δεί
χνουν όλα, εγκαιάλειψή ιου, φαίνε- 
ιαι όιι έπαιξαν και οι ένιονες δια
φωνίες μειαξύ ιου διοικηιικού συμ
βουλίου ιης Α.Ε. «Ενοποίηση 
Αρχαιολογικών Χώρων Αθηνών» 
(ΕΕΧΑ) και ιου γνωμοδοιικού ορ
γάνου ιου ΥΠΠΟ. Για πρώιη φορά 
μάλισια προχθές, η προεδρεύουσα 
σιο ΚΑΣ, γ.γ. ιου ΥΠΠΟ Λίνα Μεν- 
δώνη, διαιύπωσε ιόσο καθαρά ιο 
πρόβλημα, όιαν είπε πως «ιο  δ.σ. 
ιης ΕΕΧΑ εκ συσιήμαιος αγνοεί ιις 
αποφάσεις ιου ΥΠΠΟ και προωθεί 
ιις δικές ιου». «Μα σιις συνεδριά
σεις ιου δ.σ. για ιη λήψη ιων σχειι- 
κών αποφάσεων είναι παρόνιες εκ
πρόσωποι ιου ΥΠΠΟ», προσπάθησε 
να επιχειρημαιολογήσει εκπρόσω
πος ιης ΕΕΧΑ, λαμβάνονιας από 
ιην κ. Μενδώνη ιην αποσιομωιική 
απάνιηση, «φυσικά είναι παρόνιες, 
αλλά συνεχώς μειοψηφούν».

Η αναβολή ή και μαιαίωση ιου 
σχεδίου ιης ενοποίησης δεν σημαί
νει μαιαίωση ιων σχεδίων για ιην α
νάδειξη ιων αρχαιολογικών χώρων 
με όσο ιο δυναιόν γρηγορόιερους 
ρυθμούς και με γνώμονα, θέλονιας 
και μη, ιο ιι μπορεί να έχει ολο
κληρωθεί μέχρι ιούς Ολυμπιακούς 
Αγώνες, ώσιε να μην έχει φυσικά «η 
πόλη εικόνα γιαπιού», όπως επανα
λαμβάνει η κ. Μενδώνη.

Σε ό,ιι αφορά ιο Ολυμπιείο, προέ- 
χει η ανάδειξη ιων ιερών, ιων δια
δρομών και ιων αρχαίων ενιός ιου 
χώρου. Σιη σχειική μελέιη ενιάσσε- 
ιαι, με σκοπό και ιην ανάδειξη και 
συνιήρησή ιου, ιο Ρωμαϊκό Βαλα- 
νείο, ιο οποίο ως γνωσιόν είχε ανα
καλυφθεί σιο χώρο ιου κήπου ιου 
Ζαιιπείου καιά ιις ανασκαφές για ιο 
Μειρό.

Εγκρίνειαι, επίσης, η πρόιαση 
για ιην εκπόνηση μελέιηε νια ιις

διαδρομές, ιις σιάσεις και ια φυλά
κια σιον αρχαιολογικό χώρο, η α
ναβίωση ιης κοίιης ιου Ιλισού για 
ιο ιμήμα που διασχίζει ιον αρχαιο
λογικό χώρο, αφού προηγηθεί υ- 
δρολογική μελέιη, αλλά όχι για ιο 
ιμήμα καιά μήκος ιης Βασιλίσσης 
Ολγας, η οποία πεζοδρομείιαι.

Δεν εγκρίνειαι η σύνδεση ιου αρ
χαιολογικού χώρου ιου Ολυμπιείου 
με ιη Διονυσίου Αρεοπαγίιου μέσω 
υπόγειας διάβασης (καθώς η ανα- 
σκαφή θα έφερνε σιο φως αρχαία) 
και ανιιπροιείνειαι η λύση ιης επί
γειας διάβασης (φαναριών).

Εγκαιαλείπειαι επί πλέον η ιδέα 
για ιην ανοικοδόμηση ενός ιόσο με
γάλου Κένιρου Ενημέρωσης και 
Πληροφόρησης Πολικόν σιο νοιιο- 
δυιικό ιμήμα ιου Ολυμπιείου, όπως 
είχε αρχικά προιαθεί και εξειάζειαι 
ιο ενδεχόμενο χρήσης, για ιον ίδιο 
σκοπό, ιων δύο παλιών πέιρινων οι- 
κημάιων που βρίσκονιαι ενιός ιου 
Ομίλου Ανιισφαίρισης, εφ’ όσον βέ
βαια αυιός απομακρυνθεί. Το θέμα 
ιης απομάκρυνσης ιου Ομίλου, κα
θώς και ιου Εθνικού, δεν ορισιικο- 
ποιήθηκε, αλλά ιονίσιηκε πως ακό
μη κι αν γινόιαν, θα έπρεπε σε ε
κείνη ιην περιοχή να γίνουν ανα
σκαφές.

ΑπαΑΑοιρίωση
κτιρίων

Σε ό,ιι αφορά ιη μελέιη για ιην α
νάδειξη ιου Κεραμεικού (μελέιη 
πιο εύκαμπιη, καθώς προβλέπει 
διαφορειικές φάσεις επέμβασης), α- 
ποφασίσιηκαν και’ αρχήν οι δια
μορφώσεις ιων πλαιειών Αγ. Ασω- 
μάιων και θησείου και η απαλλο- 
ιρίωση ιων κιιρίων δεξιά ιου ναού 
ιων Αγίων Ασωμάιων, με εξαίρεση 
ιο Μουσείο Κεραμικής, ιην εβραϊκή 
συναγωγή, ιις αποθήκες ιης 
Γ ' ΕΠΚΑ, καθώς και ιου κιιρίου ιου 
Συλλόγου Ελλήνων Αοχαιολόνων

(με ιο ενδεχόμενο όμως ως προς ια 
δύο ιελευιαία να επανεξειασιεί ιο 
θέμα ιης καιεδάφισής ιούς σε επό
μενη φάση ιης μελέιης).

Εγκαιαλείπειαι ορισιική η πρό
ιαση για ιη δημιουργία, σια αναιο- 
λικά ιου Κεραμεικού, περιπιέρου- 
μουσείου με ανιικείμενο ιη χλωρί
δα και ιην πανίδα ιης περιοχής κα- 
ιά ιην κλασική εποχή. Επίσης, δεν 
εγκρίνειαι η δημιουργία πολύ-χώ
ρου (εσιιαιορίου, αναψυκιηρίου και 
αγοράς) σιη γωνία Ερμού και Ασω
μάιων.

Σε ό,ιι αφορά ιο θέμα ιων αμαξο- 
σιασίων ιων ΗΣΑΠ και ΗΛΠΑΙΙ, ιο 
ΚΑΣ εμμένει σε προηγούμενη από
φασή ιου για ιην απομάκρυνση ιων 
εγκαιασιάσεων.

Για ιο Μουσείο σιον Κεραμεικό 
δεν προβλέπειαι για ιην ώρα η ανέ
γερση νέου, αλλά η συνιήρηση ιου 
υπάρχονιος με σιόχο, ωσιόσο, ιην ο- 
ποιαδήποιε σχειική παρέμβαση να 
αναλάβει η Αρχαιολογική Υπηρε
σία και μόνον.

Τέλος, όσον αφορά ιη μελέιη πε
ζοδρόμησης ιης Διον. Αρεοπαγίιου 
και Απ. Παύλου, ένα ενδεχόμενο, ιο 
οποίο σιην πρώιη διαπραγμαιευιι- 
κή φάση «έιεινε να υποκαιασιήσει 
ιο αρχικό πρόγραμμα ενοποίησης, 
όπως ιο προωθούσαν οι μελέιες για 
ιούς έξι βασικούς αρχαιολογικούς 
χώρους από ιο Ολυμπιείο έως ιον 
Κεραμεικό», ιώρα ανιιμειωπίζειαι 
μεν «ως ενιυπωσιακό πλεονέκιημα 
για ιην απομάκρυνση κάποιων ιρο- 
χοφόρων από ιον αρχαιολογικό χώ
ρο», ιονίζειαι όμως όιι «με κανένα 
ιρόπο δεν επιιρέπειαι να υποσιηρί- 
ζειαι όιι έισι επιιυγχάνειαι και η 
“ενοποίηση” ιου χώρου αυιού ή όιι 
“αποιελεί ιη ραχοκοκαλιά ιου”». 
Και μόνον η επισήμανση αυιή αρ
κεί για να καιασιεί σαφές ιο πόσο 
ουιοπική μοιάζει πλέον η ιδέα ιης 
ενοποίησης....

Ν. ΧΑΤΖΗΑΝΤΩΝΙΟΥ

καηηιτέχνες 
από την εηηάδα 
σε αγγηικό 
μιϋένιουμ
Λ Ο Ν Δ ΙΝ Ο

Καλλιτέχνες από την Ελλάδα θα 
φιλοξενήοει ο ©όλος της Χιλιετίας 
(Millennium Dome) του Λονδίνου 
στο τέλος Αυγούστου.
Από τις 21 έως και τις 23 
Αυγούστου, η Ελευθερία Κοτζιά με 
την κιθάρα της θα ερμηνεύσει σειρά 
γνωστών ελληνικών τραγουδιών, ο 
Ευγένιος Σπαθάοης με τον 
Καραγκιόζη θα μυήσει τους 
Βρετανούς στο θέατρο σκιών και η 
μουσική ομάδα »Ανεμος», από την 
Κοζάνη, θα παρουσιάσει 
μακεδονική μουσική.
Οι προσδοκίες των Εργατικών να 
καθιερώσουν το Θόλο ως 
«πολιτιστικό κέντρο» αηέτυχαν.
Τώρα το «Ντόουμ» αγοράστηκε από 
τον ιαπωνικό χρηματοοικονομικό 
οργανισμό Νομούρα που σκοπεύει 
να μετατρέψει το Θόλο σε ένα είδος 
βρετανικής Ντίσνεϊλαντ. για να 
σταματήσει να χάνει χρήματα

ιη . ν . {

Εκθεση 
ΚόντογΠου 
στην Τήνο
Με τον τίτλο «Φώτης Κόντογλου, 
ταξίδεμα στο νησί της 
Μεγαλόχαρης» ο Δήμος Τήνου και 
το «Κέντρο Παράδοσης Φώτης 
Κόντογλου» διοργανώνουν μεγάλη 
έκθεση έργων του καλλιτέχνη, η 
οποία περιλαμβάνει περί τα πενήντα 
έργα, Βιβλία με κείμενα καθώς και 
προσωπικά του είδη.
Την έκθεση στη Χώρα Τήνου, στο 
εκεί Πολύκεντρο I. Ορφανός, θα 
εγκαινιάσει το μεσημέρι της 15ης 
Αυγούστου ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας,
Κωστής Στεφανόπουλος.
Χορηγοί της έκθεσης, που θα 
διαρκέσει ώς τις 10 Σεπτεμβρίου, 
είναι η ΕΤ-1, ο Δημοσιογραφικός 
Οργανισμός Λαμπράκη και η 
εταιρεία «Blue Star Ferries 
Strintzis Lines».

Νέα πρόσωπα 
στο ΚΟΒΕ
Η μέχρι τώρα αντιπρόεδρος του 
Δ.Σ. του Κρατικού Θεάτρου Βορείου 
Ελλάδας. Χρύσα Σαατσόγλου- 
Παλιαδέλη, διορίζεται με απόφαση 
του υπουργού Πολιτισμού,
Θεόδωρου Πάγκαλου, πρόεδρος 
του Δ.Σ. του θέατρου, στη θέση του 
παραιτηθέντος Δημήτρη Σαλπιστή.
Η κ. Σαατσόγλου-Παλιαδέλη είναι 
αναπληρώτρια καθηγήτρια 
Κλασικής Αρχαιολογίας στο 
Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης.
Με την ίδια απόφαση διορίζεται 
αντιπρόεδρος του Δ.Σ. του ΚΘΒΕ ο 
Αντώνιος Κωτίδης, αναπληρωτής 
καθηγητής του Τμήματος 
Αρχαιολογίας του Πανεπιστημίου 
Θεσσαλονίκης. Νέο πρόεδρο 
απέκτησε και το Δ.Σ. του Ειδικού 
Ταμείου Οργανώσεως Συναυλιών 
της Κρατικής Ορχήστρας 
Θεσσαλονίκης. Είναι ο 
Κωνσταντίνος Γιακουμής, 
διευθυντής της τράπεζας Nova 
Scotia και επίτιμος πρόξενος του 
Καναδά.


